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Rinaldo Hopf (Freiburg 1955) 

 

 

Title: Rendezvous of Friends (1997) 

Medium: Watercolour, ink and composition gold on board, 10 panels 

Dimensions: 280 × 500 cm 

First exhibited: 1997 at Akademie der Künste, Berlin 

Provenance: The Ballery, Berlin 

Estimate: €70,000–€80,000 

Sitters in the Painting: 

Top left: Ricardo Henrique, Jürgen Baldiga, Aron Neubert, Napoleon Seyfart 

Bottom left: David, Egmont Fassbinder, Mario Wirz, Detlev Meyer, Rosa von Praunheim 

Center: Charlotte von Mahlsdorf 

Top right: Fox, Rinaldo, Martin von Ostrowski, Andreas Fux 

Bottom right: Suse Eichinger, Iris Schmied, Martin E. Kautter, Wieland Speck 

 



 

 

 

 

Title: Rosa, It Is Not the Homosexual Who Is Perverse, But the Society in Which He Lives 

Year: 2025 

Medium: Watercolour 

Dimensions: 50 × 65 cm 

Price: €3,000 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

Title: Daniel and Clemens, It Is Not the Homosexual Who Is Perverse, But the Society in 

Which He Lives 

Year: 2025 

Medium: Watercolour 

Dimensions: 50 × 65 cm 

Price: €3,000 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

Title: The Commune, It Is Not the Homosexual Who Is Perverse, But the Society in Which He 

Lives 

Year: 2025 

Medium: Watercolour 

Dimensions: 2 × 50 × 65 cm 

Price: €5,000 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

Title: Rosa’s Roses 

Year: 2025 

Medium: Watercolour on paper 

Dimensions: 50 × 60 cm 

Signed: Lower left 

Description: 

An intimate late portrait uniting Rinaldo Hopf and Rosa von Praunheim, capturing decades of 

queer culture in Berlin with tenderness and candour, celebrating a lifetime of radical 

creativity. 

 

 

 



 

Rinaldo Hopf – Biografie 

Rinaldo Hopf ist eine der zentralen Figuren der zeitgenössischen queeren Kunst in 

Deutschland. Als Maler, Fotograf, Herausgeber und Kurator prägt er seit Jahrzehnten den 

internationalen Diskurs über Identität, Erotik und Sichtbarkeit. Seine Arbeiten – sinnlich, 

politisch und poetisch zugleich – verbinden intime Körperlichkeit mit gesellschaftlicher 

Reflexion. 

Geboren 1955 in Freiburg, studierte Hopf zwischen 1974 und 1981 Kunst, Ethnologie und 

Religionswissenschaften in Freiburg, San Francisco und Bremen. Anschließend absolvierte er 

eine Ausbildung zum Kunsttherapeuten in forensischen Einrichtungen in San Francisco und 

West-Berlin, bevor er sich ab 1987 vollständig der Kunst widmete. 

Ein frühes Highlight war seine Teilnahme an der Ausstellung „Vollbild AIDS“ (1988) in der 

Neuen Gesellschaft für Bildende Kunst in Berlin. In den folgenden Jahrzehnten schuf er 

ikonische Werkreihen wie „Golden Queers“, in denen er Persönlichkeiten der queeren Kultur 

auf goldgrundierten Hintergründen ehrte, sowie das Projekt „Stonewall Riots 1969“, das 

2019 in München, Los Angeles und Berlin präsentiert wurde. 2020 entstand mit „Social 

Distancing“ eine berührende Serie großformatiger Aquarelle, die menschliche Nähe in Zeiten 

der Isolation thematisiert. 

Seit 2003 ist Hopf Herausgeber der renommierten Anthologie Mein Schwules Auge / My Gay 

Eye, die jedes Jahr queere Kunst, Literatur und Fotografie in einem internationalen Kontext 

zusammenführt und als bedeutendes Archiv zeitgenössischer LGBTQ+-Kultur gilt. 

Seine Werke wurden weltweit gezeigt – unter anderem in Rom, Istanbul, New York, Los 

Angeles (als Artist-in-Residence der Tom of Finland Foundation, 2017), auf der Biennale 

Venedig, im Harvey Milk Photography Center und bei PS1 New York – und sind Teil 

namhafter Sammlungen, darunter die Tom of Finland Foundation, das Schwule Museum 

Berlin, die Leslie-Lohman Collection New York und die Privatsammlung von Elton John. 

Mit The Ballery in Berlin-Schöneberg verbindet Hopf eine enge, langjährige 

Zusammenarbeit. Die Galerie präsentierte zahlreiche seiner Projekte, darunter „Postcards 

from L.A.“, „Who Killed Pasolini?“ und zuletzt eine große Retrospektive zu seinem 69. 



Geburtstag im Jahr 2024. Seine künstlerische Haltung und die von The Ballery teilen 

denselben Geist: Mut, Offenheit und die Feier queerer Identität. 

Im Vergleich zu Rosa von Praunheim, mit dem Hopf eine tiefe persönliche und künstlerische 

Freundschaft verbindet, verkörpert Hopf den visuellen, malerischen Gegenpol zum 

filmischen und erzählerischen Schaffen des berühmten Regisseurs. Während Rosa von 

Praunheim die queere Geschichte Deutschlands durch Film und Aktivismus geprägt hat, 

übersetzt Hopf dieselben Themen in eine kraftvolle, sinnliche Bildsprache – er malt das, was 

Rosa von Praunheim erzählt. Gemeinsam bilden sie zwei Säulen einer Generation, die 

queeres Leben in Deutschland sichtbar, selbstbewusst und kunsthistorisch bedeutsam 

gemacht hat. 

 

Rinaldo Hopf – Biography 

Rinaldo Hopf is one of the central figures in contemporary queer art in Germany. As a 

painter, photographer, editor, and curator, he has shaped international discussions on identity, 

eroticism, and visibility for decades. His works—both sensual and political—combine 

intimate depictions of the body with social and historical reflection. 

Born in Freiburg in 1955, Hopf studied art, ethnology, and religious studies in Freiburg, San 

Francisco, and Bremen between 1974 and 1981. He later trained as an art therapist in forensic 

institutions in San Francisco and West Berlin before dedicating himself fully to art in 1987. 

An early breakthrough came with the exhibition Vollbild AIDS (1988) at the Neue 

Gesellschaft für Bildende Kunst in Berlin. Over the following decades, he created iconic 

series such as Golden Queers, celebrating figures of queer culture on gold-leaf backgrounds, 

and Stonewall Riots 1969, a project presented in Munich, Los Angeles, and Berlin in 2019. In 

2020, his series Social Distancing captured themes of intimacy and solitude during the 

pandemic in life-sized watercolours on international newspapers. 

Since 2003, Hopf has been the editor of the influential anthology Mein Schwules Auge / My 

Gay Eye, which brings together queer art, literature, and photography in annual thematic 

editions. It stands today as one of the most significant archives of contemporary LGBTQ+ 

creativity. 



Hopf’s work has been exhibited internationally—in Rome, Istanbul, New York, Los Angeles 

(as Artist-in-Residence of the Tom of Finland Foundation, 2017), the Venice Biennale, the 

Harvey Milk Photography Center, and PS1 New York—and is represented in major 

collections such as the Tom of Finland Foundation, the Schwules Museum Berlin, the Leslie-

Lohman Collection New York, and Elton John’s private collection. 

Hopf maintains a close, long-term collaboration with The Ballery in Berlin-Schöneberg, 

which has presented many of his projects including Postcards from L.A., Who Killed 

Pasolini?, and a major retrospective for his 69th birthday in 2024. The partnership reflects 

shared values of openness, courage, and the celebration of queer identity. 

In relation to Rosa von Praunheim—his close artistic and personal friend—Hopf represents 

the visual and painterly counterpart to Rosa’s cinematic and narrative legacy. While Rosa 

gave queer life in Germany a voice through film and activism, Hopf translated those same 

themes into powerful visual form—he paints what Rosa tells. Together, they stand as two 

pillars of a generation that made queer existence in Germany visible, self-assured, and 

historically significant. 

 

RINALDO HOPF 

Rendezvous of Friends, 1997 

Watercolour, ink and composition gold on board, 10 panels 

280 × 500 cm 

 

 

Deutsch / German 

Gemalt 1997, ist Rendezvous of Friends eines von Rinaldo Hopfs ambitioniertesten und 

ikonischsten Werken. Auf fünf Metern Breite zeigt die zehnteilige Komposition 

Persönlichkeiten der queeren Kunst- und Kulturszene Berlins im späten 20. Jahrhundert. 

Hopf verwandelt seine Porträtierten in bleibende Ikonen gelebter Erfahrung und 

Gemeinschaft – ein goldenes Denkmal für die Pioniere der LGBTQ+-Geschichte Berlins. 



Dargestellte Personen: 

Oben links: Ricardo Henrique, Jürgen Baldiga, Aron Neubert, Napoleon Seyfart 

Unten links: David, Egmont Fassbinder, Mario Wirz, Detlev Meyer, Rosa von Praunheim 

Mitte: Charlotte von Mahlsdorf 

Oben rechts: Fox, Rinaldo, Martin von Ostrowski, Andreas Fux 

Unten rechts: Suse Eichinger, Iris Schmied, Martin E. Kautter, Wieland Speck 
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